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La recent estrena de la primera
pel·lícula de Mario Casas com a di-
rector, Mi soledad tiene alas, ha
tornat a portar a escena les his-
tòries de delinqüència i joves re-
bels que impugnen el sistema
des de la perifèria, els quinquis,
aquells en els quals els cineastes
dels 70 i 80 van trobar un filó que
encara, de tant en tant, treu el cap
per les pantalles. N’és, en part, un
exemple aquesta pel·lícula, fil-
mada a diverses ubicacions me-
tropolitanes com l’Hospitalet. El
novembre del 2022, de fet, es va
poder veure l’actor i ara director
al carrer Prat de la Riba, canto-
nada amb Rodés, enregistrant
algunes escenes del film.

L’any passat es van fer prop de
60 rodatges a la ciutat, entre
llargmetratges, sèries i anuncis,
que van suposar una recaptació
de taxes de 26.415 euros per al
consistori. Però més enllà de les
xifres, el set de Mi soledad tiene
alas va portar a la memòria
aquell cinema de quinquis que
tant va triomfar fa 40 anys i que
va fer servir en alguna ocasió la
ciutat com a plató. Sense anar
més lluny, Bellvitge va ser l’esce-
nari del cru atropellament de
l’Esquinao, a la paret dels antics
Cinemes Lumiere, per part del
Torete, interpretat per Ángel Fer-
nández, àlies el Trompetilla a la
vida real, a Perros Callejeros,
estrenada el 1977. L’equip del
film, encapçalat pel director José
Antonio de la Loma, havia hagut
de marxar de la Mina, on tenia
lloc l’acció del film, pels continus
‘sabotatges’ i amenaces dels veïns.

I és que el cinema de navalles
i cotxes ràpids conduïts per joves
indòmits era dur, sense filtres, i
mostrava realitats incòmodes

que havien esclatat llavors, cosa
que provocava reticències entre
els veïns, que ho vivien com una
estigmatització dels seus barris.
“Els quinquis responien a una si-
tuació social i política concreta”,
diu Montse Santolino, periodis-
ta de la Florida i una de les im-
pulsores, a través de Narratives
Perifèriques, del Cicle de Cultu-
ra Quinqui, celebrat el juny a
l’Espai la Figa, en col·laboració
amb Riff Raff i LH Clàssics. 

CÒCTEL EXPLOSIU
Santolino –que va aparèixer com
a extra en una pel·lícula del gène-
re neoquinqui, Quinqui Stars, de
l’any 2018– recorda la realitat
d’Espanya en aquell temps. “Són
els anys de l’aparició dels polígons,
dels efectes de l’urbanisme des-
controlat del desarrollismo, dels
descampats i dels serveis defi-
cients”, enumera la periodista.
Un caldo de cultiu que va donar
com a resultat una generació de jo-
ves sense futur que, malgrat no es-

tar organitzats políticament, van
fer la primera impugnació al sis-
tema que sorgia de la transició.
“Van ser xavals abandonats pel sis-
tema”, constata Santolino, que
tot i això intenta defugir d’una
idealització que ella vincula més a
l’àmbit estètic. 

Per la seva banda, Manuel
Domínguez, historiador i actual

portaveu dels Comuns al Ple,
avisa del perill d’idealitzar uns
personatges que, malgrat les di-
ficultats que van viure, “feien
mal”. Un fenomen similar al dels
bandolers del segle XIX, idealit-
zats per la literatura romàntica. I
si en aquell temps els romanços
glossaven les seves ‘gestes’, van

ser Los Chichos i la rumba car-
celera els encarregats de fer la
banda sonora del món quinquials
80. En l’actualitat, el trap sembla
haver-los substituït. De fet, no és
estrany que Morad, el raper de la
Florida, hagi creat el tema prin-
cipal de Mi soledad tiene alas.  

EL PROBLEMA DE LA MIRADA
Sigui com sigui, els quinquiseren
una realitat que s’havia d’explicar.
El problema, tal com reflexiona
Domínguez, era la “mirada” del
cineasta. És a dir, si una pel·lícu-
la volia mostrar la situació per
promoure canvis, o bé, com feia
De la Loma, aprofundia en la fos-
cor, cosa que provocava estig-
matització i rebuig. La investiga-
dora Brisa Luque, en el seu arti-
cle L’Hospitalet com a escenari,
publicat als Quaderns d’Estudi
del Centre d’Estudis, assenyala
que aquell cinema tendia a “pre-
sentar la ciutat com un escenari
d’històries d’obrers pobres que
acabaven vinculats a la delin-

qüència i la violència”. Santolino
hi està d’acord, i lamenta que
aquelles pel·lícules “van crear un
imaginari” que encara perdura. 

Per combatre’l, la periodista
proposa que la realitat dels barris
sigui explicada “des de dins”, és a
dir, que siguin els veïns qui expli-
quin el seu dia a dia amb “relats al-
ternatius, positius, però sense cau-
re en la dulcificació”, que trenquin
aquell imaginari. Una noble però
complicada tasca. “Quanta gent de
barri pot acabar fent cinema? O
viure d’escriure novel·les?”, diu
Santolino, que recorda la necessi-
tat de tenir un capital cultural
que, en general, solen tenir més
aviat les classes acomodades. 

Tanmateix, hi ha exemples
lloables de cineastes que, des de
dins, expliquen el dia a dia dels
barris fugint d’estereotips. És el cas
de Juan Cruz i José Corbacho, dos
hospitalencs que van triomfar
amb Tapas, un relat senzill que
dignifica, des de dins, la vida als
barris de l’Hospitalet.

Estereotips a navallades
» L’estrena de ‘Mi soledad tiene alas’, filmada en part a la ciutat, recupera l’esperit del cinema ‘quinqui’
» Aquelles pel·lícules dels 70 i 80 van crear un imaginari negatiu de la perifèria que encara perdura

El caldo de cultiu social
i polític del moment 
va propiciar l’aparició
dels ‘quinquis’

A l’esquerra, un fotograma de la pel·lícula ‘Perros Callejeros’, a Bellvitge. A la dreta, rodatge de ‘Mi soledad tiene alas’. Fotos: Arxiu i BCN Film Comission

F. J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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Jo tenia vint anys, tre-
ballava com a redac-
tora al diari Avui i l’ales-

hores cap de redacció, de 51 anys, em
va fer un petó gens consentit que he re-
cordat cada dia des que va esclatar el
cas Rubiales. Han passat més de tres
dècades però el record encara em fa
fàstic.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

M’he despertat i el
meu senyor estava d’un
content inusual. Davant

el meu desconcert m’explica que s’ha
llevat superfeliç de sentir la veu... –aquí
un somriure babau m’ha començat a
sortir i estava disposada a abraçar la
cursileria com un gat hipoglucèmic–
d’en Basté. Cop dur.

@laiamauribaraza

La trobada que hem
fet aquest migdia [4-
9-2023] amb @Yolan-

da_Diaz_, @Jaumeasens i @toni_comin
és part de la normalitat democràtica a
la Unió Europea. Dialogar i mantenir re-
lacions polítiques entre formacions
de diferents ideologies no hauria de ser
cap sorpresa, ni cap excepcionalitat.

Avui [4-9-2023] fa 33
anys que Evi Anna Rau-
ter va aparèixer penjada

d’un pi a Portbou. Fins fa un any i
mig, el cadàver no tenia nom.
@Crims_Oficial i Austria TV van acon-
seguir saber-ho. El que li va passar se-
gueix sent una incògnita. La Fiscalia ita-
liana no ha respirat. 

@punsix@KRLS@EvaPiquer

La lupa

És estrany el dia que no ens llevem amb no-
tícies sobre mobilitzacions i queixes de ve-
ïns i veïnes de Barcelona per les dificultats
de poder conciliar la seva vida diària amb els

usos turístics del seu entorn.
Queixes del veïnat del Carmel, Can Baró, la Salut,

Vallcarca, Sagrada Família, la Barceloneta, la Vila
Olímpica, el Poblenou… És un degoteig constant. Quei-
xes reiterades sobre la turistificació de gran part de
la nostra ciutat. Arribats aquí, i abans de ser acusat
de tendenciós i de turismofòbic, crec que ens convé
diferenciar clarament entre turisme i turistificació.
Aquesta, la turistificació, té lloc quan en un espai li-
mitat, com Barcelona, el nombre de persones sobre-
passa la capacitat de càrrega d’aquest espai o el límit
de canvi acceptable. En xifres possiblement és més fà-
cil fer-se’n una idea: cada dia, un 10,5% de les persones
usuàries de la nostra ciutat són turistes, i gran part
d’ells es concentren en espais de gran afluència
(EGA) difícils de gestionar, ja que s’incrementa l’im-
pacte sobre la convivència amb el veïnat de la zona.
Les solucions no són fàcils, perquè, malgrat l’impuls
de mesures correctores de l’impacte negatiu de l’ac-
tivitat turística, hi ha el risc d’expulsar cap a altres ter-
ritoris els mateixos problemes que es produeixen ara
als barris més tensats pel turisme.

Aquesta turistificació altera l’hàbitat de les persones
residents, els carrers, les places, la cultura, les activitats
socials, etc. Aquest model d’activitat turística també
afecta el gaudi de diversos drets de ciutadania, com
ara el dret a la convivència pacífica, a l’espai públic,
a l’habitatge, al medi ambient, al descans, a la mobi-
litat i a la seguretat ciutadana, entre altres.

Com hem dit abans, són nombroses les queixes re-
lacionades amb problemes de convivència derivats de
l’ús intensiu de l’espai públic per part de les persones
visitants. Aquestes problemàtiques encarnen les de-
nominades “externalitats negatives” del turisme i en-
tren en conflicte amb el dret a la ciutat de la pobla-
ció local.

Un dels efectes preocupants que podem observar
davant la turistificació d’espais és la pèrdua de la iden-
titat dels barris i la dedicació del teixit comercial a les
necessitats de les persones visitants per davant del ve-

ïnat. La transformació dels usos comercials dels lo-
cals pot generar dificultats per a la població que vol
desenvolupar una vida quotidiana, tant per l’accés a
béns i serveis com per l’increment del seu preu.

Aquesta transformació també afecta el teixit as-
sociatiu dels barris, especialment davant la dificultat
per garantir l’accés a un habitatge digne i a preu as-
sequible als barcelonins i barcelonines. Possible-
ment, qui més pateix els efectes de la turistificació són
les persones grans i la infància, les primeres per la pèr-
dua del sentiment de pertinença al lloc i les segones
per la impossibilitat de gaudir d’autonomia i d’espai
d’esbarjo suficient.

Per fer front a aquestes externalitats negatives ens
cal afermar la protecció del dret a la ciutat de la po-
blació dels barris, reforçar el control de les activitats
comercials i la seguretat, revisar l’eficàcia de les me-
sures adoptades i, sobretot, crear un espai de debat
per repensar el model de turisme a fi de fer-lo com-
patible amb la protecció dels drets humans de pro-
ximitat. Recentment, des de la Sindicatura de Greu-
ges de Barcelona ens hem pronunciat sobre la turis-
tificació de l’entorn del temple de la Sagrada Famí-
lia. No obstant això, considerem que les recomana-
cions que formulem s’han de fer extensibles a la res-
ta de barris afectats per la turistificació.

Cal repensar el model de turisme
per fer-lo compatible amb 

els drets humans de proximitat

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Turistificació
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Demanen dos anys de presó per a Morad
per un incident amb un mosso1

2
Neguit veïnal pel tancament “temporal” 
de l’auditori de la Torrassa

El so de l’Argentina omple el Casino 
en les Jornades Internacionals Folklòriques

El Punt TIC de la Florida és 
candidat a un premi europeu

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

Una col·lisió entre un bus i un 
cotxe a Sant Josep deixa dos ferits

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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A les xarxes

@Nuria_Mora_L: “El que cal per preservar
una llengua és parlar-la sempre que es
pugui”, va dir la Carme al Consell Lingüís-
tic assessor. Ens deixes un gran llegat.

@324cat: A partir d’ara, tots els cursos de
primària i ESO començaran el quart dia la-
borable de setembre, en horari complet, i
els de batxillerat i FP, després de la Diada.

#ComençaElCurs

@CatalunyaRadio: “Els aiguats ens obli-
guen a replantejar-nos coses. Calen canvis
estructurals, no es tracta d’actuacions im-
mediates”, diu el conseller d’Interior.

#FortsAiguats #MorCarmeJunyent

Safata d’entrada

El rellotge es va ressentint
a cada hora que passa. El
temps continua sense es-

tar a favor dels petits, almenys de
moment; ens arriba amb cons-
trenyiment per prendre deci-
sions més o menys importants.
Quan hi ha eleccions de nou, ens
enxampen amb la tempesta als
ulls, i encara que els límits de la
veritat són sempre borrosos, a al-
guns ens fan mal a l’orgull certes
paraules congelades penjant de
l'aire, gelats pronòstics sobre
drets i justícia, o al revés, sobre
inflació i molta, molta injustícia.

Mentrestant, la nit segueix
il·luminada per focus que ma-
quillen la llum del dia camuflant
els seus murs. Quan el far gira i
posa en qüestió una vegada més
l’ordre celestial, el dia es torna fosc
i terriblement sola queda la foscor.
Quan les coses van malament
sempre perd la natura: el jardí es
queda sense flors, no fa olor el ro-
maní ni la ginesta i només ens
queda l’alleujament de buscar
sabors i colors en el miracle dels
centres comercials. Qui va in-
ventar aquest escenari?

Continuem resistint entre
noves formacions: Unió de Soli-
taris (US), Grup d’Escèptiques
Reunides Democràticament
(GERD), o les molt conegudes

Lluernes a la nit
per Francesc Reina

Ens impediran Cantar? (NIC?).
Ens faran recordar aquell vol-
terià Partit del Riure (PR) mo-
vent-se entre complexes tra-
jectòries al voltant del mateix
forat negre. No obstant això, cal
dir alguna cosa, encara que
totes les soledats són diferents,
tenen alguna cosa en comú:
una por inconcebible, pel fet
humà, al desemparament.

Diuen les teories físiques
que hi ha temps de llum entre
xàfecs. Polítiques de construc-
ció laboriosa i un escoltar hon-
rat que no ven la seva oïda
sinó que atén els dolors de la
vida, dels qui seguim arrecerats
del diluvi, assajant un goig in-
genu per a quan tot torni a créi-
xer, encara que se sàpiga que
només amb ferides sortirem
d’aquesta gàbia. Hi ha herois (i
moltes heroïnes) propers a l’e-
moció popular que posen les
paraules sobre les mirades. Són
d’aquesta nissaga dels que con-
tinuen dient allò que no s’ha de
dir perquè és pecat. Amables
són, quan no és temps de ser-

ho, ja que ens fan tornar a viu-
re coses que vam creure des-
aparegudes. De vegades fins i
tot ens permeten somiar que
som molts més dels que en re-
alitat som. Això només passa
quan la màgia dels fets ve acom-
panyada de l’acte pacífic que no
insulta, que respecta, com el gi-
tano a la seva gent, aquella que
manté, innocent, l’admiració i la
confiança en la bondat de la na-
turalesa humana.

El pintor Mark Rothko deia
que omplir la llum de negre era
com una llumenera a la cons-
ciència, com un misteri envol-
tat de la foscor on, finament, la
llum guanya la batalla. La virtut
en política hauria de romandre
en l’acte d’escoltar-se la feina en
veu baixa. D’enllumenar en si-
lenci la fosca nit, com fan les cu-
ques de llum. Perquè la com-
prensió pública de la política no
s’hauria de mesurar només a les
urnes. I encara que les coses no
siguin com ens agradaria, poder
dir que ens queden molts di-
vendres és una alegria.
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Els semàfors

Després de molt de temps
reivindicant una millora 
de l’enllumenat públic,

l’Ajuntament ha escoltat els
veïns i les entitats i ha tret a

licitació un concurs per millorar
la il·luminació a 24 punts 
foscos de la ciutat.

pàgina 11Ajuntament

Vitralls Bonet, empresa
establerta a l’Hospitalet, celebra
100 anys amb una exposició del
seu material a la fàbrica de Can
Trinxet. En el marc d’aquesta
mostra, a l’octubre, tindrà lloc
una trobada amb experts per
parlar de la història de l’empresa.

pàgina 17Vitralls Bonet

El Punt Tic de la Florida i les
Planes aspira a obtenir un premi
europeu per la seva tasca de
suport a la digitalització de la
població. L’any passat aquesta
oficina va arribar a atendre més
de 4.000 veïns sobre consultes
relatives a tràmits online.

pàgina 18Punt TIC la Florida
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El 1931, el parlament espanyol va donar llum
verda al sufragi femení gràcies a la lluita i les
reivindicacions de Clara Campoamor i de
moltes altres dones que van alçar la veu per

fer que el 19 de novembre del 1933 la meitat de la po-
blació que no tenia dret a vot fins aleshores pogués acu-
dir a les urnes, per primer cop, al país. Aquest pròxim
mes de novembre farà noranta anys d’aquella fita his-
tòrica que va significar el reconeixement del dret de
ciutadania que sempre havíem tingut negat les dones,
considerades fins llavors ciutadanes de segona –i ni
tan sols això. En aquell avenç de drets, molts homes
van demostrar que estaven compromesos amb l’equitat
i la justícia social, fet que, sens dubte, va ser decisiu per
materialitzar aquest importantíssim avenç. Des de lla-
vors, gràcies a la lluita feminista i a la voluntat políti-
ca de molts partits, sobretot d’homes i dones pro-
gressistes, s’ha aconseguit més reconeixement de
drets i llibertats per a totes nosaltres. Alhora, tots els
passos fets a favor de la igualtat real i efectiva entre els
homes i les dones –i els importants pactes polítics for-
jats des del món local, autonòmic i estatal– han inci-
dit en un benestar i una qualitat de vida més grans de
tota la ciutadania –i dic tota. Sens dubte, l’agenda trans-
formadora en polítiques d’igualtat que hem impulsat
i que impulsem des del municipalisme ens està per-
metent poder avançar cap a una societat globalment
millor, amb menys desigualtats i amb més oportuni-
tats perquè tothom pugui desenvolupar projectes de
vida amb plenes garanties. Perquè quan avancem en
igualtat, totes les persones hi guanyem.

Però trencar els dogmes i privilegis del patriarcat
va ser difícil llavors i ho és ara. Malgrat les dificultats,
cal continuar lluitant i comprometent-nos totes i tots
pel bé comú. Ho veiem durant aquestes nou dècades
de lluita constant de moltes dones i homes que ens van
precedir. Malgrat les resistències, són moltes les fites
aconseguides i molts els reptes que cal assolir. El que
està clar és que, gràcies a moviments com el sufragis-
ta, les dones van poder començar a ser subjectes po-
lítics, cosa que ha suposat un enfortiment de la de-
mocràcia i que puguem viure en una societat millor per
a tothom. Ara més que mai no podem fer cap pas en-
rere ni en drets ni en llibertats. Cal mantenir els pac-
tes polítics globals, com l’estatal contra la violència de
gènere, encara més en el moment en què ens trobem,
perquè la violència contra les dones –en totes les se-
ves dimensions– continua sent avui dia una de les grans

amenaces per al progrés i les llibertats de tota la civi-
lització. Aquest ha de continuar tractant-se com un tema
clau en l’agenda política, de primer ordre i prioritat dels
governs estatals, autonòmics i locals, perquè lluny de
disminuir, veiem amb xifres i casos un terrible agreu-
jament, sobretot pel que fa a les agressions sexuals en-
tre la població més jove.

Des de Santa Coloma de Gramenet, i a partir del pro-
jecte de La Ciba, estem treballant diferents línies d’ac-
tuació que han demostrat ser molt eficaces a l’hora d’a-
bordar les violències, tant pel que fa al tractament in-
tegral i reparador de les víctimes a través del Centre d’In-
formació i Atenció Integral a les Dones (CIRD) com des
del projecte comunitari Xarxa Violeta, en el qual s’han
implicat les entitats, associacions, comerços i empre-
ses de serveis de Santa Coloma de Gramenet, a més de
les comunitats veïnals, en la prevenció conjunta de les
violències sexuals i LGTB-fòbiques, per combatre-les
des de la necessària perspectiva comunitària. També la
coeducació és un eix fonamental de prevenció de les vio-

lències, pel que fa a la formació i tallers a les escoles i
instituts, perquè els i les joves, des de petits, puguin re-
conèixer el que són les relacions tòxiques i per promoure
relacions afectives des de la llibertat i el respecte.

Des de La Ciba hem obert una nova línia d’inter-
venció que té a veure amb la promoció de les noves mas-
culinitats, a partir de la qual estem desenvolupant pro-
jectes adreçats als homes i als adolescents colomencs,
sempre des d’una mirada corresponsable i igualitària.
Per una banda, oferim propostes vinculades a la co-
educació i la criança, amb grups de preparació per a la
paternitat i cercles de pares que es fan conjuntament
amb ASSIR Santa Coloma (Atenció a la Salut Sexual i
Reproductiva, de l’ICS) i l’entitat Gramamás, respec-
tivament. Els grups de preparació per a la paternitat s’a-
drecen a futurs pares que volen compartir l’experièn-
cia de la gestació i el postpart de les seves criatures. Un
espai de seguretat i confiança on rebre suport i acom-
panyament en el procés de paternitat i criança des de
la presència i la corresponsabilitat, a més d’explorar amb

altres homes els reptes i les oportunitats de les pater-
nitats avui dia. Per donar continuïtat a aquesta acció,
s’ha creat també un cercle de pares amb homes que es-
tan criant fills i filles de 0 a 6 anys. La seva primera ses-
sió es va fer el juny i va ser una experiència molt pro-
fitosa que repetirem cada mes. L’objectiu és oferir un
espai propi on compartir i construir altres formes de
ser pares, més corresponsables, més presents i actius,
així com un lloc on poder intercanviar malestars i ne-
cessitats compartides.

Entenem que cal construir aquestes noves pater-
nitats per trencar amb les masculinitats tòxiques, i per
aconseguir-ho és important oferir aquests nous espais
de criança compartida com a línia estratègica. Alhora,
creiem fermament en el valor d’aquests espais per pre-
venir les violències masclistes, perquè tenir homes que
cuiden sabem que és un factor de protecció des de la
cura, l’empatia, l’escolta i les emocions envers la res-
ta de persones.

Per altra banda, i amb aquesta filosofia sobre la pro-
moció i atenció a noves masculinitats, portem a terme
sessions de treball individual i grupal per a joves a par-
tir dels dotze anys des del CIRD Jove. Es tracta d’un es-
pai d’informació i acompanyament a nois joves per a
la revisió crítica de les masculinitats i la prevenció de
tota mena de violències. Des del 2020 es fa una feina
individual crucial amb joves derivats de les escoles, ins-
tituts o espais comunitaris. Parlem de joves que han po-
gut exercir actituds masclistes o que han fet assetjament
escolar, entre altres tipus de violències, i que volen fer
una revisió crítica de la seva masculinitat, que tenen
dubtes sobre la seva sexualitat o que han estat víctimes
de violències. Enguany, per primer cop, s’ha treballat
amb un grup de vuit joves, durant 10 sessions, des de
l’autocrítica, com es construeix la masculinitat i els cos-
tos que té per a ells, les greus implicacions pel que fa
a les desigualtats, la vulnerabilitat associada, la se-
xualitat, la cura o la violència en tots els seus vessants.

Creiem que aquesta línia sobre les noves masculi-
nitats és un pas important a fer des de tots els governs
i administracions públiques per continuar avançant en
la igualtat real i efectiva entre els homes i les dones. I
des de les ciutats i pobles hem de poder dotar la ciu-
tadania d’aquestes eines i espais relacionals per con-
tribuir a canviar aquest paradigma patriarcal que cal
superar d’una vegada per totes. Pel benestar de totes
i tots, per una societat i un món més just i igualitari, per
un món lliure de violències… Fem-ho possible!

Les millors
perles

“Estic esmorzant una ensaïmada”. Amb aquest missatgetranquil·litzador va desmentir Tomeu Penya la seva mort
el passat dia 4, després que un compte fals de Twitter l’hagués
“matat”. El mateix li va passar a José Luis Perales fa un mes.

Un jugador del Barça participant de la cultura popular
catalana: no és una figura mitològica ni una imatge de

fa un segle, és l’escena que ha protagonitzat aquest estiu
Oriol Romeu, ballarí de luxe al ball de mantons d’Ulldecona.

Una obra d’art “prehistòrica” de només trenta anys. Els veïns
de Santa Coloma de Cervelló s’han endut una decepció:

un artista ha admès que el petròglif del cim de Montpedrós,
considerat fins ara mil·lenari, és una obra seva feta als noranta.

Què esperaries trobar a l’interior d’una antiga masia?
Segur que la resposta no és un arsenal explosiu.

Aquesta és la sorpresa que es van endur els nous
propietaris d’una masia al Priorat just abans de fer-hi obres.

LA FOTO

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Promovent les noves masculinitats

Nazaret Romero/ACN

Tenir homes que cuiden sabem
que és un factor de protecció
envers la resta de persones



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
7 | 

Setembre 2023 línial’H.cat

 



OpinióSetembre 2023

| 8

línial’H.cat

@la_marato: “La Marató que dona llum”:
arrenca la campanya de sensibilització i
difusió sobre la salut sexual i reproductiva
de l’edició 2023.

@SoniaFerrerTV: Los que nos meten
mano y fuerzan besos en momentos de
euforia, ¿sabéis qué nos hacen en mo-
mentos de ira?

@XavierRoura: Algú hauria d’explicar a la
Corpoque hi ha més persones de menys de
30 anys a Catalunya, que només es contra-
cta el mateix grup de gent des de fa anys.

Tribuna

Des de principis de juliol i fins a final d’any, l’estat
espanyol ostenta la presidència del Consell de la
UE, una presidència que s’estableix de manera
rotatòria entre els diferents estats membres. Per

a l’estat espanyol, les prioritats durant aquest segon semestre
del 2023 seran la reindustrialització de la UE, avançar en la
transició ecològica, promoure la justícia social i econòmica
i reforçar la unitat europea. És en aquest últim eix en el qual
s’emmarcaran les negociacions sobre el nou Pacte europeu
de Migració i Asil, que pretén tant harmonitzar els proce-
diments en matèria de migració i asil per assegurar la igu-
altat de tracte de tots els sol·licitants, independentment del
país europeu al qual arribin, com establir mecanismes que
permetin compartir les responsabilitats que tenen els estats
en l’acollida de les persones refugiades. Segons l’agenda de
la presidència espanyola, es preveu que les negociacions del
pacte es duguin a terme durant els pròxims mesos i que, a
principis del pròxim any, pugui ser signat pels diferents es-
tats membres. No obstant això, el punt de partida per a les
negociacions, és a dir, la proposta que van fer els ministres
de l’Interior dels diferents estats i que ara passarà al Parla-
ment Europeu, és força preocupant.

Ja fa anys que les organitzacions en defensa dels
Drets Humans reclamem que s’harmonitzi la política mi-
gratòria a nivell europeu, principalment perquè el tracte
dispensat als sol·licitants d’asil sigui el mateix als diferents
estats membres de la UE i perquè l’acolliment d’aquests
sol·licitants, així com l’estudi de les seves demandes, no re-
caigui únicament en els països amb fronteres exteriors.
Avançar en la consolidació d’un sistema europeu comú d’a-
sil és, en principi, una bona notícia. No obstant això, aquest
nou pacte que en els pròxims mesos s’haurà de negociar
al Parlament Europeu no té res a veure amb les reclama-
cions que des de fa anys fan aquestes organitzacions ni amb
les necessitats de protecció que tenen les persones que es
veuen obligades a desplaçar-se.

El pacte aprofundeix en l’òptica securitària en la gestió
de l’arribada de nacionals de tercers països, amb propostes
com la ràpida anàlisi de sol·licituds d’asil en frontera, que posa
en perill el principi de no devolució i que discrimina els sol·li-
citants segons el seu origen nacional; la detenció adminis-
trativa de sol·licitants d’asil, inclosa la de menors d’edat ma-
jors de 12 anys; l’aposta per reforçar les deportacions forçoses,
donant cada vegada més protagonisme a Frontex, l’agència
de control de fronteres denunciada en nombroses ocasions
per vulnerar els drets de les persones migrants; o la mer-
cantilització de l’acollida de les persones refugiades, permetent
que els estats paguin per no acollir. Mirades en conjunt, aques-
tes propostes signifiquen una greu reculada en el dret d’a-
sil i en la protecció de les persones refugiades. El pacte por-
ta fins a l’últim extrem el dret dels estats a decidir sobre l’en-
trada i la permanència en el territori sota el qual exerceixen
la seva sobirania d’aquells que no són ciutadans, encara que
per això es vulnerin sistemàticament els seus drets humans

i, més concretament, el dret de tota persona a sol·licitar pro-
tecció internacional en cas de persecució, així com el dret a
la mobilitat humana.

Aquestes pràctiques de no admissió, tancament i de-
portació aprofundeixen en la deshumanització i crimina-
lització de les persones migrants i refugiades, transmeten a
la ciutadania la imatge que la migració és un perill del qual
hem de protegir-nos i que els drets de les persones migrants
i refugiades poden ser permanentment vulnerats sense que
hi hagi conseqüències. I això és especialment perillós en un
context en el qual els discursos i les polítiques de l’extrema
dreta avancen per tot el continent. Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració de drets que pateixen les persones
migrants i refugiades per part dels estats que tenen l’obli-
gació de protegir-les i l’augment dels discursos racistes an-
tiimmigració, ja que aquests últims es veuen legitimats per
les primeres. La millor manera de demostrar que s’està ra-
dicalment en contra dels discursos i les polítiques de l’extrema
dreta és impulsar normatives que posin al centre els drets
humans i la protecció de les persones que es veuen obliga-
des a fugir. Cedir a les exigències d’aquells partits o estats
membres que enarboren propostes racistes i xenòfobes, com
l’intent d’alguns països de no acollir persones refugiades, im-
plica legitimar-les i normalitzar-les. Si no aconseguim do-
nar la volta a aquest pacte que es negociarà en els pròxims
mesos i establir mecanismes reals de protecció que compleixin
amb els estàndards que exigeix el dret internacional, les con-
seqüències seran desastroses tant per a les persones refu-
giades com per al conjunt de la ciutadania.

Les polítiques migratòries europees de les últimes dè-
cades, obstinades a convertir el continent europeu en una
fortalesa, han fracassat estrepitosament. El seu objectiu prin-
cipal, impedir l’arribada de sol·licitants d’asil, no s’ha com-
plert. I quan s’ha produït un descens en les arribades de per-
sones que buscaven protecció ha estat a costa de la desaparició
de milers d’elles en les rutes terrestres i marítimes cap a Eu-
ropa. Les persones amb necessitats de protecció no han ces-
sat d’intentar buscar refugi, simplement ho han continuat
fent transitant itineraris cada vegada més perillosos i posant
la seva vida en risc.

Els moviments migratoris obeeixen a múltiples i com-
plexos factors i són conseqüència, entre altres coses, de la
globalització, del sistema de producció capitalista, de les po-
lítiques neoliberals de les últimes dècades i de les polítiques
extractives que històricament han desenvolupat els països
del nord respecte dels del sud. Els moviments migratoris
no cessaran i els governs dels estats europeus mai tindran
la capacitat d’impedir l’arribada de persones que estan sent
perseguides. És decisió nostra, per tant, apostar per una ges-
tió de les migracions i l’asil que respecti els drets humans
o per una que continuï produint vulneracions de drets, pa-
timents i morts. Potser, després d’anys de polítiques fra-
cassades, és hora de posar en marxa un pacte que realment
protegeixi les persones refugiades.

Flaixos

Hi ha una línia que uneix
la sistemàtica vulneració
de drets que pateixen les
persones migrants i

l’augment dels discursos
racistes antiimmigració.
La millor manera de
demostrar que s’està
radicalment en contra 
de l’extrema dreta és

impulsar normatives que
posin al centre els drets
humans i la protecció de
les persones que fugen

“
“

per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

Protegim les persones refugiades
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El curs arrenca amb prop 
de 30.000 alumnes a la ciutat

EDUCACIÓ4Un total de 29.542
alumnes d’entre 3 i 16 anys ja han
començat el curs a la ciutat. D’a-
quests, 19.740 són al segon cicle
d’educació infantil i a primària -
5.937 i 13.803, respectivament-
. Pel que fa a l’ESO, aquest curs
hi ha 9.802 estudiants, 5.530 dels
quals van a centres públics i
4.272 a concertats. 

Si parlem de la matrícula
viva, aquella que es demana
fora del període d’inscripció,
enguany s’han rebut 876 sol·li-
cituds fins al 31 d’agost, de les
quals 539 per a segon cicle d’in-

fantil i per a primària, i unes al-
tres 337 per a l’ESO. De fet, el de-
sembre passat, un cop ja co-
mençat el curs anterior, es van
haver d’obrir cinc nous grups
d’infantil i primària per tal de do-
nar resposta a la matrícula viva. 

Per altra banda, cal dir que
l’Hospitalet compta aquest curs
amb dues unitats d’escolaritza-
ció compartida, aquelles que te-
nen com a objectiu garantir l’a-
tenció a l’alumnat amb necessi-
tats educatives especials. Estan
ubicades a Bellvitge i a la Flori-
da, i les gestionen Esclat i AEMA. 

Els Mossos incorporen 21
nous agents en pràctiques

SEGURETAT4La comissaria dels
Mossos d’Esquadra de l’Hospi-
talet ja té 21 nous agents. Es trac-
ta d’efectius en pràctiques que
han superat l’any de formació a
l’acadèmia. Aquests agents se su-
men als 20 que es van incorpo-
rar al març a la comissaria, que
ja suma 300 efectius. 

Durant el procés de pràcti-
ques, aquests 21 nous agents de
Mossos sempre estan acompa-
nyats per un company amb més
experiència, que els supervisa i
avalua. Aquests agents, a més,
formen part de la remesa de

762 als quals el conseller d’In-
terior de la Generalitat, Joan
Ignasi Elena, va donar la ben-
vinguda al cos a finals de l’agost.
Són 468 homes i 294 dones, i la
majoria han estat destinats a co-
missaries de Barcelona i la seva
àrea metropolitana. 

L’objectiu és arribar a tenir
una plantilla de 22.000 poli-
cies l’any 2030. Actualment, la
xifra ronda els 18.000 efectius.
El conseller Elena va reconèixer
a l’agost que les noves incorpo-
racions permetran cobrir mi-
llor alguns municipis.

Una classe de l’escola Lola Anglada. Foto: Ajuntament

Art | Cinc galeries de la ciutat a la Gallery Weekend
Del 14 al 17 de setembre tindrà lloc una nova edició de la Barcelona Gallery

Weekend, una mostra que fa valdre la feina de les galeries d’art. Hi participaran
cinc de la ciutat: Ana Mas Projects, etHall, Nogueras Blanchard, Alegria i L21.

L’Hospitalet s’ha afegit a la llis-
ta d’ajuntaments de tota Espanya
que estan posant en marxa un
Centre d’Operacions de Ciber-
seguretat per prevenir possibles
atacs cibernètics. El projecte,
que va començar el 2020 i ha es-
tat possible gràcies als fons eu-
ropeus Next Generation, pre-
tén fer evolucionar la gestió i l’ar-
quitectura actual de la ciberse-
guretat a l’Ajuntament, integrar-
la a la Xarxa Nacional de Centres
d’Operacions i, en general, ac-
tualitzar el programari per estar
més segurs davant de possibles
incursions no desitjades. 

Tanmateix, tal com reiteren
fonts municipals, no es tracta pas
d’una oficina física, sinó més
aviat d’una sèrie de protocols que
permeten fer sortir l’Ajunta-
ment d’una situació de debilitat
anterior davant de possibles
atacs. Per tot plegat, s’han re-
novat els tallafocs de la xarxa
municipal i les eines  que com-
baten els programes malicio-
sos, entre altres. Per altra banda,
aquesta iniciativa pretén també
millorar l’accessibilitat als serveis
públics per part dels ciutadans i
les empreses, reduir la bretxa di-
gital i afavorir l’eficiència i efi-
càcia dels funcionaris. 

PREOCUPACIÓ CREIXENT
Aquesta actuació va en la línia
del que molts ajuntaments de tot
l’Estat estan portant a terme els
últims mesos. Ho confirma el
professor dels estudis d’Infor-

màtica, Multimèdia i Teleco-
municació i investigador de l’N3
de la Universitat Oberta de Ca-
talunya (UOC), Jordi Serra, que
reconeix que les administra-
cions locals “han vist les orelles
al llop” i que cada cop veuen més
clara la necessitat de blindar-se
davant dels atacs informàtics.
“Abans els ajuntaments petits
pensaven que no eren impor-
tants, però els ciberdelinqüents
volen dades i no miren si a qui
ataquen és un consistori gran o
petit”, avisa Serra.

I és que la ciberseguretat ha
esdevingut una preocupació de
primer ordre. A principis del
juliol el conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, presentava el Pla
general de seguretat de Catalu-
nya, el qual situa el mercat de la
marihuana i la ciberdelinqüèn-
cia entre les amenaces priorità-
ries al país. Tot i que, tal com re-
corda Serra, en l’àmbit interna-
cional són els delictes informà-
tics els que més diners mouen.
Corroboren aquesta dada els
experts que van participar en la
jornada La responsabilitat de

l’empresa davant les noves ci-
beramenaces, organitzada per
Secure&IT a Madrid el juny pas-
sat. En concret, es calcula que el
cibercrim mou actualment l’e-
quivalent a l’1,5% del PIB mun-
dial, el doble de diners que el
narcotràfic, la tracta i el tràfic
d’armes junts. 

De fet, a Catalunya tenim
dos casos recents de ciberatacs
i posterior xantatge, com els pa-
tits per la Universitat Autònoma
i l’Hospital Clínic de Barcelona.

Serra apunta, tanmateix, que
hi ha administracions que no es
poden permetre tenir grans me-
sures de seguretat per manca de
recursos. Igualment, projectes
com aquest que ha implementat
l’Hospitalet no garanteixen estar
segurs al cent per cent. “Sempre
anirem per darrere”, reconeix
l’expert de la UOC, que recoma-
na tenir la mateixa cura que
quan marxem de casa per va-
cances i ho deixem tot ben tan-
cat per evitar furts. “No cal fer
por a la gent”, afirma Serra, que
recomana sentit comú i tenir
tot el programari actualitzat. 

La ciberdelinqüència ja mou més diners que el narcotràfic. Foto. Arxiu

Francisco J. Rodríguez
L’HOSPITALET

L’Hospitalet fa un pas per
blindar-se dels ciberatacs

» L’Ajuntament engega el Centre d’Operacions de Ciberseguretat
» La incidència del cibercrim creix i ja és prioritària per als governs
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L’agost va registrar el dia 
més calorós de l’últim segle

CLIMA4Segons diversos obser-
vatoris propers a l’Hospitalet, el
23 d’agost la temperatura míni-
ma va fregar els 30 graus i la mà-
xima es va apropar als 40. Tem-
peratures més pròpies del sud
d’Espanya que van marcar un
nou rècord en la sèrie històrica
a la metròpolis. I és que els 29,4
graus de mínima que es van as-
solir aquell dia, segons va regis-
trar l’Observatori Fabra, és la
temperatura mínima més alta
que s’ha mesurat des del 1913,
any en el qual es van començar
a registrar. I això pel que fa a les
mínimes, ja que les màximes van
assolir els 34,1 graus, un registre
que fulmina el rècord de 33
graus del 13 d’agost del 2003. 

Unes xifres molt similars a
les que va captar l’observatori del
Prat, que va mesurar 25,4 graus

de mínima i una màxima que va
fregar els 40 graus.

QUEIXES VEÏNALS
Per tot plegat, diversos veïns i
formacions polítiques no ente-
nen per què l’Ajuntament va
tancar diversos equipaments
que haurien pogut servir com a
refugis climàtics, com ara bi-
blioteques, museus o fins i tot
piscines. 

De fet, el PP va preguntar al
govern local el perquè del tanca-
ment de la biblioteca Can Su-
marro a l’agost, mentre que les
queixes per la clausura de pisci-
nes municipals es van multiplicar
el mes passat. Sobre aquesta
qüestió, l’Ajuntament va informar
que faria “aturades tècniques” a
l’agost i el setembre per fer el
manteniment de les piscines.

ESPAI PÚBLIC4L’Ajuntament
dedicarà un milió d’euros per mi-
llorar la il·luminació a 24 punts
de la ciutat. El consistori va
treure el 4 de setembre el pro-
jecte a licitació i el termini per
presentar ofertes finalitza el prò-
xim dia 12 de setembre.

I és que l’estat de l’enllume-
nat públic és una de les principals
preocupacions dels hospitalencs.
De fet, segons l’últim Baròmetre
d’opinió municipal, el 92% dels
veïns reclamen que es millori la
il·luminació als carrers. Aques-
ta és una mesura que també re-
ivindiquen diverses associacions
en clau feminista. Sense anar
més lluny, les associacions de ve-
ïns de la Florida i Som Santa Eu-
làlia van participar en el progra-
ma Barris Violetes, de la Confe-
deració d’Associacions Veïnals de
Catalunya (CONFAVC), que vol
repensar l’urbanisme amb pers-
pectiva de gènere. 

En aquesta línia, l’Ajunta-
ment va fer públic un estudi el
maig de l’any passat en el qual
identificaven zones de la ciutat
que generen inseguretat en la
ciutadania, especialment les do-
nes, i molt sovint relacionades
amb la deficient il·luminació
d’aquests indrets. De fet, els ve-
ïns de Collblanc i la Torrassa van

denunciar el febrer del 2022 la
situació de “deixadesa” de l’en-
llumenat en aquests barris en un
reportatge de Línia L’H. 

MÉS LLUM ARREU DE LA CIUTAT
Ara, l’Ajuntament de Núria Ma-
rín pretén posar fi a aquesta
problemàtica amb un projecte
que vol millorar la il·luminació
a 24 espais del municipi. 

Es tracta d’actuacions de tota
classe, des de petites interven-
cions per soterrar les línies fins a
la renovació integral de les llums.
Destaquen, entre molts altres, les
intervencions als parcs, com ara
el de Can Boixeres o els de la
Serp, a Sant Josep, i el de Rius i
Carrió, a Collblanc. També són

importants les accions als Blocs
Florida i rodalia. En aquest àm-
bit el consistori té la voluntat
d’il·luminar una zona de la pla-
ça dels Blocs, a l’altura dels nú-
meros 7 i 8. Aquí també es vol re-
forçar la il·luminació de l’accés al
metro de Florida i de tota aque-
lla calçada de l’avinguda Catalu-
nya. Un altre punt deficient-
ment il·luminat és l’aparcament
que hi ha al costat del camp de
rugbi, a la Feixa Llarga, una àrea
d’uns 6.300 metres quadrats on
es col·locaran vuit columnes de
12 metres amb llums LED.

Els passadissos són també
objecte de millora, com ara el
que uneix el carrer Barcelona
amb Enric Prat, al Centre.

El passadís entre els carrers Barcelona i Enric Prat de la Riba. Foto: Arxiu

Marín millorarà la il·luminació a
una vintena de llocs de la ciutat

Els termòmetres s’han disparat a la ciutat a l’agost. Foto: Arxiu
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De motius per lamentar-
se quan parlem de la
nostra llengua n’hi ha
a cabassos. La justícia

obliga alguns centres educatius a
impartir el 25% de les classes a Ca-
talunya en castellà. Al País Va-
lencià, el PP i Vox prohibeixen re-
vistes i concerts que es fan en l’i-
dioma d’Ovidi Montllor. Google
discrimina el català. La meitat dels
joves de Barcelona no utilitzen la
llengua i en alguns districtes com
Nou Barris aquesta xifra baixa fins
al 5%. A la regió metropolitana hi
ha zones on quasi un de cada qua-
tre ciutadans no sap parlar cata-
là i un de cada quatre no sap lle-
gir-lo. En indrets com l’Hospita-
let, només el 12% de la població té
el català com a llengua d’ús habi-
tual. Al Baix Llobregat Sud i al
Barcelonès Nord és el 15%. La
cosa millora tímidament al Baix
Llobregat Nord (27%) i a Barce-
lona (29%), i ho fa amb claredat
al Maresme (44%) i al Vallès
Oriental (37%). En cap cas, però,
s’arriba a les xifres de les Terres de
l’Ebre (72%).

Així podríem seguir fins a l’in-
finit. Fins a la lamentació paralit-
zant. El català no passa pel seu mi-
llor moment, és obvi. Malgrat
això, hi ha moltes iniciatives que
miren de millorar la salut de la
llengua. Hi ha qui no es rendeix. 

APRENDRE CATALÀ
Tot comença a l’educació. Des
del final de la dictadura, gran
part dels esforços per recuperar
l’ús de la llengua –amb el permís
de la ràdio i la televisió pública ca-
talana– es van centrar en la im-
mersió lingüística a l’escola pública
i en els cursos de català per a
adults. Les primeres experièn-
cies de centres educatius en els
quals s’ensenyaven totes les ma-
tèries en català van néixer a San-
ta Coloma de Gramenet l’any
1983. Pel que fa als cursos, van es-
tendre’s gràcies al Consorci per a
la Normalització Lingüística
(CPNL), que es va crear l’any
1988. “Entre els anys 80 i els
2000 el català va tenir bona salut”,
explica la directora del Centre de
Normalització Lingüística L’Heu-
ra, Noemí Ubach.  

Avui dia, s’ha de dir que a la
metròpoli el grau de coneixement
del català és elevat. “La gran ma-
joria de la població té capacitat
d’entendre’l”, explica el membre
de l’executiva de Plataforma per la
Llengua Eloi Planas. “Tothom
que ha passat pel sistema educa-
tiu més o menys l’entén”, afe-
geix. Amb tot, a partir del canvi de
mil·lenni, la població nascuda
fora de l’estat espanyol va aug-
mentar de forma exponencial a la
metròpoli, i això està fent tronto-
llar la salut de la llengua. Un dels
grans reptes per al català, doncs,
és que aquesta bossa de ciutadans,
que a tota Catalunya ascendeix a
1,2 milions d’habitants, aprengui
l’idioma. Des del CPNL ofereixen
cursos per a aquestes persones que
tenen molt èxit. “Hem notat que
la demanda no ha parat de créixer,
i si l’any 2019 teníem 2.000 alum-

nes, aquest any n’hem sumat
2.200”, afirma Ubach referint-se
exclusivament a Santa Coloma. En
gran part, això té a veure amb el
fet que per obtenir el certificat d’ar-
relament cal fer un curs de català
de 40 hores.

Tanmateix, segons reconeix
Planas, la població estrangera no
sempre ho té fàcil per aprendre la
llengua. “Són persones que pa-
teixen econòmicament, que tenen
feines molt precàries, horaris do-
lents i que entren i surten de Ca-

talunya”, diu. No és que no vul-
guin aprendre el català, sinó que
moltes vegades no poden”, la-
menta. Així, a ulls del membre de
Plataforma per la Llengua, si
aquesta població pogués tenir
“un futur i una vida digna” apren-
dria l’idioma. Potser el català ha
perdut una de les seves virtuts dels
anys 80: ja no es veu com una eina
de l’ascensor social. 

Sigui com sigui, els cursos de
català per a adults són primor-
dials. Un estudi fet pels investi-

gadors de la UB Antonio Di Pao-
lo i Bernat Mallén determina
que on hi ha cursos de català l’ús
de la llengua millora. Dit d’una al-
tra manera, el coneixement del
català és més gran a les zones que
tenen un curs. 

VIURE EN CATALÀ
“Conèixer una llengua no garan-
teix que la faràs servir, però per fer-
la servir l’has de conèixer”, afirma
Planas. Aquest és, segurament, el
problema més gran del català:

s’ensenya, tant a l’escola com als
adults, però quan se supera el
llindar de l’aula el seu ús baixa. Ho
explica la coordinadora de dina-
mització i assessorament del CPNL
de Barcelona, Txell Pujol, que as-
senyala que “el repte més gran és
que la gent que aprèn català pugui
tenir espais per poder-lo practicar
i introduir-lo a la seva vida”. 

Per solucionar aquesta man-
cança, ara fa vint anys va néixer el
Voluntariat per la llengua, im-
pulsat pel consorci. Es tracta d’u-

Les parelles lingüístiques reuneixen persones que parlen català fluid amb d'altres que volen millorar-lo. Foto: CPNL de l'Hospitalet

Quan parlem de la salut del català, sovint ho fem des del lament. Aquesta actitud
porta a la paràlisi. Per aquest motiu, des del diari Líniahem volgut resseguir
algunes de les moltes iniciatives que estan treballant per enfortir la llengua al
territori metropolità en un moment que els atacs contra el català són freqüents.

Els amics del català 
a lametròpoli
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n És una qüestió que interpel·la qual-
sevol catalanoparlant. Quantes vega-
des canviem de llengua si ens parlen
en castellà? Quantes vegades assu-
mim el castellà de sortida pensant que
una persona no ens entendrà? Quan-
tes vegades, en veure algú nouvingut
que té el xinès o l’urdú com a llengua
materna, li parlem en castellà quan és
probable que en tingui el mateix grau
de comprensió que de català?
Hi ha ocasions en què el canvi és

inevitable. Malgrat això, n’hi ha d’al-
tres en què ho fem sense reflexionar.
Repensar-ne els motius és l’objectiu

de les sessions de sensibilització lin-
güística que promou el Consorci per
la Normalització Lingüística (CPNL),
en què es qüestiona per què a la feina
la llengua d’atenció al públic o al
client sovint és el castellà. “És una tas-
ca dura, i de vegades confronta les
persones que hi participen, però els
resultats, al final, són visibles”, explica
Txell Pujol, del consorci a Barcelona.
En aquest sentit, des del Línia

hem volgut preguntar a una desena
de persones què fan quan es troben
en una situació similar. “Molts cops
canvio perquè no vull problemes ni
que em jutgin dient que soc intransi-
gent”, explica la Marta, que treballa
d’infermera. “És totalment absurd, ja

ho sé”, reconeix. Per la seva banda, la
Xènia assegura que ella parla en cata-
là sempre que no li diguin o noti que
l’altra persona no l’entén. De la matei-
xa manera actua l’Elisabet, que treba-
lla d’enginyera. “Mai canvio i parlo en
català”, explica. Així mateix, la Sílvia,
que és mestra, diu que fa tres mesos
es va proposar parlar amb tothom en
català. “Crec que parlar amb gent
nouvinguda en castellà té un compo-
nent racista”, considera. La Gina i l’O-
vidi, que són professors, asseguren
que a les aules la majoria d’alumnes
parlen en castellà, però que ells sem-

pre ho fan en català perquè és la seva
llengua materna.
En Miquel, que és informàtic, diu

que a la seva feina normalment parla
en anglès “i la gent que parla català
ho fa en castellà”. És molt diferent del
que relata en Pau, que treballa d’edu-
cador. “Encara que hi ha força gent
castellanoparlant, parlo català per-
què sé que l’entenen perfectament”,
assegura. En altres casos, el canvi de
llengua és més ràpid. És el cas de l’Al-
bert, que és consultor, i canvia de
llengua si li parlen en castellà. “Trobo
una falta de respecte no fer-ho”, con-
sidera. De la mateixa manera, la Bet,
que és advocada, assegura que si li
parlen en castellà respon en castellà.

Canviar de llengua

na iniciativa en la qual es practi-
ca el català a través de la conver-
sa. Es basa en les parelles lingü-
ístiques formades per un volun-
tari, que parla català fluidament,
i un aprenent, que en té coneixe-
ments bàsics. Si ens centrem en
Santa Coloma, se’n comptabilitzen
250 anualment, i en el global del
programa, des del 2003 s’han
registrat més de 170.000 parelles
lingüístiques. 

No és l’única manera de po-
tenciar el català als barris i als mu-
nicipis. “En indrets com Ciutat
Meridiana o la Mina hi ha moltes
organitzacions socials i culturals,
i treballem amb elles perquè visi-
bilitzin el català”, explica Planas.
Aquesta mena d’organitzacions
són fonamentals, perquè generen
teixit social. “Les entitats funcio-
nen com una xarxa de socialitza-
ció del català... L’acollida lingüís-
tica ha de ser una tasca de tota la
societat i no només de l’adminis-
tració”, remarca Ubach.

De la mateixa manera, hi ha
espais com les sortides de les es-
coles o les activitats no formals que
es fan dins de les aules que tam-
bé són bons per fomentar el català.
“Sobretot treballem amb les ma-
res, que són les que porten els fills
a l’escola, i aprofitem quan els
nens surten per fer tallers d’ora-

litat amb elles”, explica Planas.
“Així poden entendre la docu-
mentació de l’escola o poden aju-
dar els seus fills amb els deures”,
afegeix. A més, la plataforma ofe-
reix tallers de rap en català. “Ra-
pers com Nel·lo C són un referent
per als alumnes”, diu Planas.

UN MÓN DIGITAL EN CATALÀ
Fins i tot amb iniciatives fortes
com les citades, però, el català en-
cara té mancances. Sovint es diu
que la guerra de la llengua al
món virtual és difícil de guanyar,
però el cert és que hi ha molts
creadors o artistes en català que
triomfen. L’exemple recent més
clar és el del grup The Tyets, que
a Spotify té més d’un milió d’oients
mensuals. No són els únics amb
xifres impactants. Oques Grasses
en té quasi 460.000, Txarango
394.000 i Julieta gairebé 210.000.
Podrien semblar pocs oients, però
cal tenir en compte que la comu-
nitat catalanoparlant ascendeix als
10 milions de persones. 

Tot això per no parlar de l’e-
cosistema de creadors de contin-
guts que està naixent al territori.
Albert Lloreta és l’impulsor de La
Fera, un projecte que vol poten-
ciar els creadors en català a pla-
taformes com YouTube, TikTok o
Twitch. L’optimisme amb què

“No és que les persones
nouvingudes no
vulguin aprendre la
llengua catalana, sinó
que moltes vegades 
no poden fer-ho per la
seva precària situació
econòmica”

veu el futur és contagiós. “No ens
hem de llepar les ferides i ser
pessimistes, perquè qui voldria
participar d’una llengua que s’es-
tà morint?”, es pregunta. Amb
aquesta idea al cap va iniciar el seu
projecte. “Vam veure que hi havia
un boom de creadors, però no hi
havia un boom paral·lel de públic
ni una infraestructura que finan-
cés els projectes”, relata.

Encara més optimisme: “A di-
ferència del català, el sector en
castellà està extremadament sa-
turat, i això obre un ventall enor-
me de possibilitats”. Tanmateix,
Lloreta reconeix que en català
també hi ha certa “saturació d’a-
mics que queden per xerrar i fan
un pòdcast”. No obstant això,
confia que la dinàmica canviarà
i que el públic acabarà anant als
productes en la llengua pròpia.
“Els catalans hem consumit con-
tinguts en català des de sempre,
i és impossible que ens hàgim tor-
nat bojos i que ara no vulguem
veure o escoltar productes en ca-
talà”, afirma. 

L’oferta de productes audio-
visuals, que enumera el cofunda-
dor i exmembre de Canal Malaia
Arnau Rius, dona la raó a Llore-
ta i al seu optimisme. “Nanos que
abans triaven el castellà perquè no
tenien referents ara trien la seva

llengua perquè veuen que hi ha un
ecosistema amb gent com la Ju-
liana, l’Aroca, la Laura Grau, la Ca-
brafotuda, l’Alberto Gadel, la
Gal·la Castelltort, el Marc Lesan,
la Noelia Karanezi, el Jan Raich,
Can Putades...”, diu. 

Molts d’aquests creadors van
sorgir dels projectes Canal Mala-
ia o Creadors.tv fa pocs anys.
Amb tot, l’impuls definitiu dels
continguts en català el pot donar
l’arrelament que està tenint Tik-
Tok. “Aquesta xarxa té un sistema
algorítmic molt més visibilitzador
de la diversitat cultural, perquè
empra la lògica xinesa d’aconten-
tar usuaris de qualsevol dialecte
del xinès”, explica Rius. L’algorit-
me ha canviat el joc i, segons ell,
fins i tot la Corporació Catalana de
Mitjans Audiovisuals “s’ha vist
forçada a posar-se les piles”.  Al-
hora, comencen a aparèixer pa-
trocinis potents dins de l’escena,
com per exemple Estrella Damm. 

Tot això fa bona la sentència de
Lloreta que qualsevol amic del ca-
talà hauria de tatuar-se: “Tenim
una cosa poderosa que no pot es-
tar engabiada”.

“Els catalans hem
consumit continguts en
català des de sempre, i
és impossible que ens
hàgim tornat bojos i
que ara no vulguem
veure o escoltar
productes en català”

Quantes vegades, en veure algú nouvingut que
té el xinès o l'urdú com a llengua materna, li parlem

en castellà en lloc de fer-ho en català?

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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FORMACIÓ4El Consorci per a la
Normalització Lingüística ha
posat aquest setembre a dispo-
sició dels alumnes 1.300 cursos
i més de 29.000 places per
aprendre o perfeccionar el cata-
là. Com sempre, l’oferta forma-
tiva comprèn tots els nivells de
coneixement i contempla la pos-
sibilitat d’estudiar presencial-
ment en algun dels 22 centres
disponibles o bé en línia, per tal
d’adaptar-se a les necessitats de
l’alumnat interessat a millorar el
seu nivell de català.  

El Consorci és un ens del sec-
tor públic format per la Gene-
ralitat de Catalunya i 137 admi-
nistracions públiques, entre les
quals hi ha ajuntaments, consells
comarcals i diputacions, que té
l'objectiu de facilitar el coneixe-
ment i l'ús del català a la pobla-
ció adulta i la promoció territo-
rial de la llengua. Tota la infor-

mació sobre els cursos i les acti-
vitats de l’entitat es poden con-
sultar regularment a la pàgina
web www.cpnl.cat. 

BONES VALORACIONS
Els cursos de català estan molt
ben valorats pels alumnes, com
es fa evident en els resultats de
les enquestes de satisfacció als
estudiants. Al final de cada tri-
mestre, tot l’alumnat té l'opció
de respondre una enquesta de
satisfacció, i el curs passat una
mitjana de 12.000 persones
cada trimestre van valorar els
cursos amb una nota de 8,95 so-
bre 10. En concret, els resultats
de les enquestes als alumnes del
tercer trimestre van mostrar
una valoració global mitjana
dels cursos d'un 8,97 sobre 10,
la mateixa que el segon trimes-
tre i set centèsimes per sobre
dels resultats del primer. 

A més, els estudiants van
valorar molt especialment l’a-
companyament dels docents al
llarg del curs, amb un 9,17, i l'a-
prenentatge obtingut en relació
amb les seves expectatives ini-
cials, amb un 8,97. 

CURSOS ÚTILS
Un altre dels aspectes destacats
pels estudiants és la utilitat dels
cursos, és a dir, si els continguts
els han ajudat a parlar més en ca-
talà fora de l’aula, i en aquest cas
la nota és d’un 8,52. També fan
èmfasi en la pràctica de la llen-
gua oral i l’escrita, amb un 8,8 i
un 8,87, respectivament.

Finalment, l’alumnat valora
molt positivament, amb un 8,93
de mitjana al llarg del curs, l’a-
dequació de les modalitats de
cursos que ofereix el Consorci,
presencials i en línia, a la seva
manera d’aprendre.

1.300cursos imésde29.000
placesperaprendre català
» Els cursos es poden seguir en modalitat presencial o en línia

» Els alumnes valoren molt positivament la utilitat dels continguts 

Noves mesures per ampliar 
la població lectora habitual

LECTURA4El Pla Nacional del
Llibre i la Lectura és una pro-
posta del Govern per fomentar
l’hàbit lector i contribuir a l’in-
crement dels índexs de lectura,
especialment en català. Per acon-
seguir-ho, s’han posat en marxa
73 noves mesures i un pressu-
post de 58 milions d’euros. Els
objectius del Pla són que l’any
2030 el 76% de la població lle-
geixi llibres almenys una vegada
al trimestre, en comparació amb
el 2022, quan ho feia un 70,7%.
També que el 65% ho faci alme-
nys un cop a la setmana, un
60,35% el 2022, i que el 40% de
la població ho faci en llengua ca-
talana, un 34,5% el 2022.

Entre les diverses accions
incloses al Pla figuren el fo-
ment dels plans locals i comar-
cals de lectura, el programa
Nascuts per llegir, que implica
pediatres, llevadores, bibliote-
ques i entitats de promoció de la
literatura infantil i juvenil, o el
Pla de millora de les biblioteques
escolars de Catalunya. També
campanyes per recuperar la im-
portància de la narració oral i la
lectura en veu alta i per pro-
moure el foment del llibre i la
lectura a l’espai públic i als mit-
jans de comunicació.  

El Pla preveu una forta in-
versió en continguts, amb me-
sures com el foment de la crea-
ció de la literatura infantil i ju-
venil en català al canal SX3de la
Corporació Catalana de Mitjans
Audiovisuals o l’increment de la
dotació de les beques per a la
creació literària i els ajuts a edi-
tors per a la promoció del llibre
en català i occità. 

El desenvolupament de la
Casa de les Lletres com a espai
aglutinador de les entitats de la
creació literària i de l’Observatori
de la Cultura també han de con-
tribuir a la causa. 

Sobre una puntuació de 10, la valoració mitjana dels cursos és de 8,95. Foto: Generalitat

Més recursos per fomentar la
llengua catalana a les escoles 

EDUCACIÓ4El 6 de setembre va
començar el nou curs escolar, du-
rant el qual la majoria dels cen-
tres ja disposaran de les noves ei-
nes que el Govern ha posat a dis-
posició de les escoles i dels ins-
tituts amb l’objectiu de fomentar
l’ús de la llengua catalana. Les
més destacades són el Pla pilot de
millora de les biblioteques esco-
lars per fomentar l’hàbit lector i
la lectura en català, que inclou
cinquanta centres, així com un
paquet de mesures per millorar
la comprensió lectora i les ma-
temàtiques, entre altres. 

Però aquest setembre ha ar-
rencat també la primera fase
del Programa de residència ini-
cial docent Sensei, pensat per
acompanyar el professorat novell
i ajudar-lo a aconseguir els seus
objectius. Durant aquest curs i el
vinent, 186 mestres es converti-
ran en mentors en els cinquan-
ta-cinc centres educatius que
estan participant en el projecte. 

En paral·lel, un total de 800
centres es formaran en els tallers
ULAE d’usos lingüístics en l’àm-
bit educatiu per millorar les se-
ves competències. 

Bonificacions a l’àmbit
judicial per impulsar el català
JUSTÍCIA4Des d’aquesta tar-
dor, els advocats d’ofici que
presentin els seus escrits en ca-
talà disposaran d’una bonifi-
cació de 25 euros per escrit,
cinc euros més del que podien
cobrar fins ara. L’increment és
una mesura aprovada pel Go-
vern amb l’objectiu de fomentar
el català entre els professionals
que presten serveis de justícia
gratuïta a Catalunya. 

Aquesta iniciativa es va posar
en marxa el 2017, d’acord amb el
Consell dels Il·lustres Col·legis de
l’Advocacia de Catalunya, i des
de llavors s’ha anat incrementant
dels 14 euros fins al 25 actuals,
un augment del 78,5%.

En la mateixa línia, el Govern
ha renovat la subscripció del
Conveni entre la Generalitat  i el
Consell General del Poder Judi-
cial en matèria d’acreditació de
coneixement i formació en llen-
gua catalana per valorar el mè-
rit lingüístic als concursos de jut-
ges i magistrats.

L’ús del català a les actua-
cions dels advocats i advocades
del torn d’ofici i assistència al de-
tingut va créixer un 43% l’any
2022. En xifres absolutes, re-
presenten 10.726 actuacions res-
pecte a les 7.483 del 2021, any en
què es va reprendre el Pla de fo-
ment de la llengua catalana a
l’àmbit de la justícia.

La consellera Anna Simó, en una imatge d'arxiu. Foto: ACN

Foto: Generalitat

Foto: Pexels

UNA LLENGUA DE TOTS
Especial llengua catalana
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El so de l’Argentina omple 
el Casino amb l’Adifolk

CULTURA4La companyia ar-
gentina Danzantes va amenitzar
la tarda del 2 de setembre amb
una actuació a la pista del Casi-
no del Centre, en el marc de les
Jornades Internacionals Folk-
lòriques de Catalunya, que or-
ganitza Adifolk i que enguany
han tornat a passar per la ciutat.

El Casino, que enguany ce-
lebra el seu 150è aniversari i que
acaba de rebre la Creu de Sant
Jordi, és escenari d’aquest fes-
tival des de fa més de tres dèca-
des. L’objectiu de les jornades es
posar en valor el folklore català
i donar a conèixer d’altres de la
resta del món. En aquest cas, la
companyia convidada provenia

de l’altra punta del món. Dan-
zantes va interpretar tangos,
malambos, cuyanos o chacareras
i altres músiques i balls típics de
l’Argentina. Van estar acompa-
nyats pel grup musical Terra-
nova, que va cloure l’actuació ho-
menatjant el triomf de la selec-
ció de futbol argentina al mun-
dial amb la cançó Muchachos.

Tot i el mal temps, la pluja va
respectar l’actuació dels grups ar-
gentins, que van encomanar l’a-
legria a tots els assistents a l’ac-
te. La cloenda de les jornades va
tenir lloc el 10 de setembre a Tor-
dera. Enguany, el festival ha por-
tat a Catalunya el folklore d’Ar-
gentina, Eslovàquia i Turquia.

MOSTRA4La Farga acollirà el
primer Forum Coffee Festival del
29 de setembre a l’1 d’octubre,
un certamen que preveu aplegar
més de 10.000 visitants i que
comptarà amb la presència d’ex-
perts d’aquesta beguda estimu-
lant arribats de tot el món. En-
tre altres, s’espera la visita del di-
rector i fundador de Syra Coffee,
Yassir Rais, i de la formadora del
Centre PROBAT de Emmerich
d’Alemanya, Daniela Nowitzki. 

XEF PUNTER
Per altra banda, també es porta-
rà a terme una mostra magistral
a càrrec del xef Elías del Toro, del
restaurant Abades Triana, que
demostrarà que el cafè és un in-
gredient de cuina de primer or-
dre i amb moltes possibilitats. 

Les entrades ja estan a la ven-
da per vuit euros al dia i per 24
per als tres dies de mostra. A
més, durant la trobada se cele-
braran diverses activitats com-
plementàries, com ara un cam-
pionat per conèixer el millor
barista del país. L’organització ja

ha publicat una llista de 16 per-
sones provinents de tots els ra-
cons de l’estat que participaran
en aquest particular concurs. 

També hi serà Jean-Xavier
Guinard, que farà un seminari
sobre la qualitat sensorial del
cafè. Guinard és director del
Coffee Center de la Universitat
de Califòrnia.

La mostra vol convertir-se en
un punt de trobada de tots els
professionals relacionats amb
el món del cafè, des dels pro-
ductors fins als consumidors i
restauradors, passant pels im-
portadors i exportadors. Amb
tot, el festival està pensat per a
tota la cadena de valor del sec-
tor del cafè.

El cafè és una de les begudes més consumides. Foto: Lina Kivaka/Pexels

La Farga es prepara per ser
l’epicentre mundial del cafè

Un moment de l’actuació de Danzantes. Foto cedida

Educació |Treballs de millora a la Joan Maragall
Durant aquest estiu s’han portat a terme treballs de millora al pati de l’escola 

Joan Maragall de Sant Josep. Entre altres, s’hi ha incorporat un espai de 190 metres
quadrats, cedits per l’Ajuntament arran de les obres d’urbanització del carrer Galvany.
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Bellvitge | El Gornal

MOSTRA4L’antiga fàbrica de
Can Trinxet acollirà l’exposició
Vitralls Bonet, 1923-2023. Cent
anys al servei de la llum, que s’i-
naugurarà el 13 de setembre en
un acte conduït pel presentador
Òscar Dalmau. 

La mostra pretén ser un ho-
menatge a tots els artesans i ar-
tistes que han treballat en aques-
ta centenària empresa establer-
ta a l’Hospitalet. L’exposició
comptarà amb més d’un cente-

nar d’objectes, entre projectes i
vitralls restaurats especialment
per a la mostra, així com un do-
cumental recuperat de l’any 1965
de l’antic taller de l’empresa al
barri de Gràcia de Barcelona.

El pròxim 5 d’octubre, a més,
se celebrarà una conferència a la
sala d’actes del Centre d’Art Te-
cla Sala, on participaran experts
que parlaran sobre Vitralls Bo-
net, el noucentisme, la postgu-
erra i les avantguardes. 

PROJECTES4El fons d’inversió
Varia Investment, promotor del
museu immersiu que es vol ins-
tal·lar a l’antiga fàbrica Godó i
Trias, està en procés d’estudi per
determinar el cost final de la re-
habilitació de la nau i la creació
del centre d’art projectat. Fonts
properes a la companyia expli-
quen a Línia L’H que encara és
d’hora per facilitar un pressupost
final, tot i que en un primer
moment es va parlar que la re-
habilitació de la nau i la creació
del museu rondaria els 50 mi-
lions d’euros. El mes passat, a
més, diversos mitjans van pu-
blicar que la companyia havia in-
crementat la inversió fins als
60 milions, extrem que no han
entrat a confirmar les mateixes
fonts fins que els treballs d’estudi
de la fàbrica no finalitzin. 

Poc abans de l’inici de l’estiu
la junta de govern de l’Ajunta-
ment va informar que adjudica-
va a Varia Investment la cessió de

l’equipament per fer-hi un centre
d’art innovador. Des del govern
local argumenten que la instal·la-
ció d’aquest equipament cultu-
ral –del qual encara no s’ha de-
cidit el nom definitiu– donarà
sortida a la rehabilitació de l’an-
tiga fàbrica, mentre que, en pa-
ral·lel, sostenen que esdevindrà
un pol d’atracció de persones
que dinamitzarà aquella zona.

Qui mai no ho ha vist amb
bons ulls ha estat el teixit veïnal
i associatiu. L’associació de veïns
Som Santa Eulàlia sempre ha re-
ivindicat la necessitat de con-
vertir la Godó i Trias en un equi-
pament públic per als veïns i cri-
tica que l’Hospitalet acabi aco-
llint tot allò que Barcelona no vol.
De moment, no hi ha una data
prevista de l’inici de les obres.

Exterior de la Godó i Trias, ubicada a prop de la plaça Europa. Foto: Arxiu

Els promotors del museu a la
Godó i Trias ultimen el projecte

Vitralls Bonet celebra el 
seu centenari a Can Trinxet

URBANISME4L’entitat veïnal
No Més Blocs ha recorregut un
informe de l’Agència Catalana de
l’Aigua (ACA) favorable al Pla de
Desenvolupament Urbanístic
(PDU) Biopol-Granvia, que pre-
veu actuar sobre un 10% del
terme municipal de la ciutat. 

L’entitat considera que l’in-
forme de l’ens gestor de l’aigua
és invàlid, atès que, segons de-
fensen, fa una classificació in-
correcta dels terrenys inclosos al
PDU. En concret, els ecologistes
consideren que alguns solars
no disposen dels serveis bàsics
d’aigua potable i d’accés a la
xarxa de sanejament, impres-
cindibles per ser considerats sol
urbà. L’entitat també critica que
l’ACA asseguri a l’escrit que
l’Hospitalet “no presenta pro-
blemes de quantitat ni regulació”
de l’aigua, “tant en l’actualitat
com en cap dels escenaris futurs
considerats”. 

Per tot plegat, des de No
Més Blocs assenyalen com una
contradicció que s’activin estats

d’excepcionalitat per la sequera
a Catalunya, mentre que, per al-
tra banda, la Generalitat, a tra-
vés de l’ACA, emeti informes
on s’assegura que no hi haurà
problemes d’abastiment en un
macroprojecte urbanístic com el
PDU Biopol. 

Tanmateix, segons va publi-
car El Periódico, la Generalitat
ha d’emetre un informe valorant

les al·legacions que ha fet No
Més Blocs. Ara per ara, el Con-
sorci per a la Reforma de la
Granvia està a l’espera del visti-
plau definitiu de les adminis-
tracions implicades en aquest
planejament, que durant l’úl-
tim any han pogut fer les reco-
manacions que han considerat
necessàries per garantir la via-
bilitat del PDU.

Vista aèria de la Gran Via. Foto: Àlex Recolons/ACN

No Més Blocs recorre un informe
de l’ACA sobre el Biopol-Granvia

Bellvitge surt al carrer per
celebrar la seva Festa Major

TRADICIÓ4La Festa Major de
barri més important de la ciutat,
la de Bellvitge, sol ser la darre-
ra oportunitat de gaudir de l’es-
tiu. Un comiat de la temporada
de vacances per afrontar amb
més energia l’inici d’un nou curs. 

En aquest sentit, la Festa
Major està oferint activitats per
a tota la família, des d’esportives
fins a lúdiques i culturals. A més,
la tradició té un lloc reservat en

les celebracions, amb la tradi-
cional missa i ofrena floral a
l’Ermita i la ballada de sardanes. 

Per la seva banda, el pregó
d’enguany, llegit a la plaça del
Mercat, ha anat a càrrec del
Rugby Club L’Hospitalet, un al-
tre dels habitants il·lustres del
barri. També destaquen les gu-
inguetes de les entitats i dels par-
tits , per on passen cada any po-
lítics de tots els colors.

Polèmica per la mobilitat 
a la sortida del Xaloc

ESCOLES4L’Ajuntament ha
portat a terme uns canvis en la
mobilitat a la sortida de les es-
coles Avantis, Pineda i Xaloc 
-vinculades a l’Opus Dei- que no
ha agradat a alguns veïns i for-
macions. En concret, el consis-
tori ha deixat només un carril per
cada sentit de la circulació, ha
creat una zona d’aparcament
en cordó i ha creat dos carrils
bici, seguint les peticions que els

alumnes d’aquestes escoles van
fer al Consell de Nois i Noies.
També s’ha creat una zona de
‘petó i adeu’, on els pares que
vulguin portar els seus fills en
cotxe poden aparcar un mo-
ment per deixar l’alumne. ERC
parla de privatització d’espai
públic, mentre que l’associació
de veïns es pregunta per què no
s’ha fet el mateix davant de l’ins-
titut escola Gornal. 

Queixes | Falta de manteniment en una zona de joc infantil
Des de l’Associació de Veïns Som Santa Eulàlia denuncien el mal estat de l’àrea de joc

infantil de Can Trinxet. L’entitat assenyala que hi ha “manca de manteniment” 
per part de l’Ajuntament i alerta de la degradació del terra de cautxú de l’espai.

El Gornal | A licitació les obres d’un local per a la petanca
L’Ajuntament ha tret a licitació les obres per construir un local de serveis per a les
pistes de petanca delimitades pel carrer Aprestadora i les avingudes de Carmen
Amaya i Vilanova. El pressupost de l’actuació puja als 150.000 euros.

Una restauració al taller Bonet d’un vitrall. Foto: Ajuntament
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Les Planes | La Florida

Collblanc | La Torrassa

MEDI AMBIENT4L’Associació
de Veïnes i Veïns de la Florida ha
denunciat aquest mes d’agost les
elevades temperatures registra-
des als Blocs Florida, d’on l’A-
juntament ja va retirar alguns
parterres amb vegetació. 

Aquella decisió, que segons
recorden des del consistori es va

prendre d’acord amb el veïnat i
a través d’un procés participatiu,
va generar un moviment de pro-
testa sota el lema La Florida es
planta. Durant l’onada de calor
de l’agost l’associació va fer me-
sures de temperatura a la zona,
i va constatar que la calor aug-
menta als espais sense vegetació.

TECNOLOGIA4El Punt TIC de la
Florida, ubicat al Centre Muni-
cipal Ana Díaz Rico, va atendre
més de 4.000 veïns l’any passat
en qüestions relacionades amb
gestions digitals i informàtiques.
Ara, aquesta iniciativa que ges-
tiona AEMA –amb el finança-
ment de l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) i el suport del
Pla Integral de les Planes-Blocs
Florida–és candidata als premis
All Digital EU en la categoria de
Millor creador de canvis digitals. 

Aquests guardons premien
les millors propostes d’àmbit
europeu relacionades amb la
transformació digital i el combat
contra la bretxa digital entre la
població per motius d’edat o de
classe. La cerimònia d’entrega de
premis se celebrarà a Zagreb,
Croàcia, el pròxim 26 de setem-
bre. La representant de la Flori-
da serà Mercè Carreras, membre
impulsor del projecte a AEMA,
de la qual és la directora tècnica.

Carreras treballa impulsant pro-
jectes d’innovació social digital
amb un impacte comunitari,
per tal d’impulsar les compe-
tències digitals dels ciutadans i
afavorir la inclusió laboral. 

Amb tot, el Punt Tic de la Flo-
rida competirà amb vuit candi-
dats més de la resta del conti-
nent, tres dels quals d’Espanya. 

Un nou reconeixement a un
projecte que ha triomfat entre el

veïnat. Sense anar més lluny, l’a-
ny passat es va haver d’ampliar
l’horari d’atenció per poder aten-
dre totes les peticions. 

Per altra banda, aquest servei
també elabora una seixantena de
píndoles formatives relacionades
amb processos burocràtics onli-
ne, com ara l’obtenció de certi-
ficats digitals. Les dades indi-
quen que el 72% dels usuaris són
gent de més de 66 anys.

El Punt Tic va assolir el 2022 un rècord de consultes. Foto: Ajuntament

El Punt TIC de la Florida és
candidat a un premi europeu

Denuncien les elevades
temperatures als Blocs

Civisme | Renoven la tanca de l’espai de Matacavalls
Per tal d’evitar actes vandàlics, l’Ajuntament ha decidit renovar el tancament de

l’espai de Matacavalls, un dels projectes estrella del Pla Integral de les Planes-
Blocs Florida on es porten a terme diverses activitats per al veïnat. 

Energia | Nou tram de línia elèctrica per evitar talls
El nord de l’Hospitalet tindrà un nou tram de línia elèctrica per evitar que es
repeteixin els talls de llum de l’estiu, que van afectar 3.000 abonats del districte,
segons avança El Periódico citant fonts d’Endesa, la companyia elèctrica.

Comparació de la temperatura que fa l’AVV. Foto: AViV la Florida

L’auditori de la Torrassa és un
equipament històric del barri i
un nucli irradiador de cultura po-
pular. Entitats, escoles i compa-
nyies de teatre hi han passat
per difondre la cultura entre el
veïnat. Però ara roman tancat, a
l’espera de fer-hi unes necessà-
ries obres d’adequació. 

I és que aquest teatre de 224
butaques creat el 1960 per ini-
ciativa eclesiàstica –tot i que
enfonsa les seves arrels en els
anys 30– no té la llicència per-
tinent per acollir activitats tea-
trals, fet pel qual la parròquia ha
decidit, per seguretat, abaixar la
persiana fins que un arquitecte
avaluï què s’ha de fer i, sobretot,
quant costarà. Així ho explica a
Línia L’H el rector de la parrò-
quia dels Desemparats, Manolo

Martínez, que ja està fent mans
i mànigues per buscar solucions. 

“UNA DERROTA MÉS”
Sigui com sigui, el veïnat està
molt preocupat per aquesta si-
tuació, i la sensació que estem
davant d’un cas molt similar al
de l’Acadèmia Cultura –una es-
cola que també funcionava a
l’interior d’un edifici de l’arque-
bisbat– flota a l’ambient. Al-
guns habitants del barri han
confessat a aquesta publicació
que temen que l’auditori no es
torni a reobrir o que trigui molt
a fer-ho. “És una derrota més per
als veïns de Collblanc-la Tor-
rassa”, lamenta una veïna que
prefereix no donar el seu nom. 

Qui es mostra també amoïnat
és Joan Gallego, un altre veí de
la Torrassa que destaca l’activi-
tat cultural que ha desenvolupat
aquest equipament les últimes
dècades entre les classes popu-
lars. “L’auditori oferia una pro-

posta assequible perquè els ve-
ïns poguessin gaudir de les arts
escèniques”, recorda. El barri
també compta amb el Teatre
Joventut, però es tracta més
aviat d’un equipament metro-
polità amb preus prohibitius per
a una família nombrosa. 

Una altra notícia que no con-
vida precisament a l’optimisme
és la dissolució de la comissió
d’actes culturals de la parrò-
quia, l’encarregada de gestio-
nar l’espai. Així ho confirma qui
en va ser el president, Jordi Lá-
zaro, i l’artífex de la revifalla de

l’auditori els últims anys, tal
com valoren diverses veus. 

EL MOSSÈN, DECIDIT
A falta de determinar quines ob-
res s’han de fer a l’auditori i quant
costaran, mossèn Martínez –que
és rector de la parròquia des del
novembre–es mostra molt deci-
dit a buscar recursos per reflotar
el teatre. “La meva idea és man-
tenir-lo i que puguem buscar una
solució entre tots”, diu el capellà,
que també reivindica la tasca cul-
tural i social de l’auditori. 

Per tot plegat, Martínez deta-
lla que ja ha mantingut contactes
tant amb l’Ajuntament com amb
l’arquebisbat. Fonts municipals
ho confirmen i mostren bona
voluntat per buscar una sortida,
tot i que, igual que molts veïns,
apunten a l’arquebisbat com a res-
ponsable de l’edifici. Al tancament
d’aquesta edició, però, la instuti-
ció encara no havia respost a les
preguntes de Línia L’H.

Cultura en ‘stand by’
» Neguit veïnal pel tancament “temporal” de l’auditori de la Torrassa, que necessita fer obres d’adequació
» El rector de la parròquia dels Desemparats, de qui depèn, busca recursos i tothom mira a l’arquebisbat

L’auditori és un centre neuràlgic del barri. Foto: Comissió d’actes culturals

Francisco J. Rodríguez
LA TORRASSA



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
19 | 

Setembre 2023 línial’H.cat



| 20

Esports Futbol | El CE l’Hospitalet visita el CP San Cristóbal 
El conjunt de Joan Sánchez visitarà el pròxim diumenge 17 de setembre a les 12 del migdia 

el CP San Cristóbal, en partit corresponent a la segona jornada del grup cinquè de Tercera RFEF.
“Passió, esforç i compromís” és la recepta del tècnic del CE l’Hospitalet per fer una bona temporada. 

A Jan Estruch li encanten els ca-
mions i els cotxes, els macarrons
amb formatge i endinsar-se en els
contes que li explica la mare,
Aida Nebot (Esplugues de Llo-
bregat, 1988), jugadora del CB
Roser, que li està muntant una bi-
blioteca infantil. “És un nen molt
feliç, rialler i empàtic que està des-
cobrint i coneixent les seves emo-
cions i, com a pares, l’acompa-
nyem perquè les pugui expres-
sar”, comparteix l’espluguenca.

Després de la final de la Final
a Quatre de Manresa contra el
CEEB Tordera Uni Girona, en
Jan estava trist perquè la capi-
tana, Serena Mirat, s’havia reti-
rat coixa. I s’hi va acostar: “Sere,
estàs bé?”. “Mama, mama… La
Sere ha jugat! Ja no té mal!”, va
celebrar el nen a la fase d’ascens
a Lliga Femenina 2, a Granada.

Es nota que Nebot és, com a
mínim, igual de bona mare que
de bona mestra. A l’Escola del
Parc, del Prat de Llobregat, trac-
ta d’arribar tant a qui està mo-
tivat com a qui ho està menys, i
de ser fidel a una premissa:
“T’has d’adaptar als infants i als
seus interessos i necessitats”.

S’exigeix molt i s’endú molta
feina a casa, al barri de la Sagre-
ra, i pateix quan l’alumnat no pas-
sa una bona època o no ha pogut
ajudar-lo a expressar com se sent.
Sovint es qüestiona si ho està fent
bé com a mare i professora, i el
seu entorn, que sap que fa el que
pot, li demana que agafi una
mica d’aire. El curs 2022-2023 ha

treballat amb 10 infants amb
trastorns de l’espectre de l’autis-
me (TEA), amb un mètode “visual
i experimental” i activitats com
penjar o plegar la roba o parar
taula, i amb material de fusta.

Quan m’explica que no va po-
der superar primer de Batxillerat,
em pregunto quin professorat va
tenir perquè no tragués el seu
potencial. Nebot va canviar el seu
camí i, a l’Escola Pia Sarrià i amb
el grau mitjà de Conducció d’Ac-
tivitats Fisicoesportives en el Medi
Natural, va recuperar l’alegria, i
durant molts anys va treballar
com a monitora de colònies.

Amb el temps, va estudiar el
grau superior en Tècnic d’Edu-
cació Infantil (TEI) a l’IES Can
Vilumara, de l’Hospitalet, i, des-
prés de superar la PAU, va ater-
rar a Cerdanyola, a la UAB Bar-
celona, on estudiaria el grau
d’Educació Primària, que conti-
nuaria a la Ramon Llull. L’últim
any triaria la Menció en Atenció
a la Diversitat i Educació Inclu-
siva. A Petit Aloma, una llar
d’infants de Nou Barris, es va es-
trenar com a tutora d’un grup de
18 nens i nenes d’un any.

SEGURETAT I CONFIANÇA
Sempre li han encantat els in-
fants i es deixa l’ànima per aju-
dar-los a arribar allà on vulgu-
in amb més seguretat i confian-
ça, i perquè “mai ningú els digui
que no poden fer una cosa”.
“Quan vaig conèixer una juga-
dora amb una germana que veia
el món de manera diferent, vaig
tenir molt clar que volia fer
educació especial per acompa-
nyar a aquests infants i potenciar
les seves capacitats”, afegeix.

Nebot és el viu retrat de l’Eloi,
el seu tutor al cicle mitjà i a qui
mai oblidarà: “Sempre tenia un
somriure i sabia escoltar-te i tro-
bar i potenciar els teus interessos.
Lluitava perquè mai ens donés-
sim per vençuts”. I sempre té pre-
sent la Mariona, la seva tutora del
Treball de Fi de Grau (TFG), a qui
va conèixer en un moment com-
plicat, quan una professora li
havia dit que no servia com a
mestra: “Des del primer mo-
ment vam connectar moltíssim i
em va donar suport perquè po-
tenciés el que més m’agrada, l’e-
ducació especial”. A la seva in-
vestigació, titulada El mètode
TEACCH: una eina d’aprenen-
tatge inclusiva?, Nebot defensa
que no només és una eina per a
l’alumnat TEA, sinó per a qual-
sevol, perquè “és molt vivencial”.

Ja fa 30 anys que va anotar
les seves primeres cistelles a la

Penya Barcelonista la Palma,
de la Palma de Cervelló, on ha
viscut quasi tota la vida i on va
jugar fins a mini. “Per precisar-
te on i quan he competit neces-
sito consultar un llibre. Dei-
xa’m un moment…”, demana. I
al cap d’uns segons, a l’altra
banda del telèfon, se sent com
fulleja les pàgines. “Mare meva,
què petitoneta era aquí… Aquest
és un regal que em van fer els pa-
res, el Rafa i l’Eva, pel meu 30è
aniversari. És ple d’imatges, re-
talls i textos de la meva trajec-
tòria esportiva… És molt bonic,
eh!”, descriu, orgullosa.

Al Vilabàsquet Viladecans ha
viscut tres etapes: la primera, de
preinfantil fins a primer any de ca-
det, i les altres com a sènior. Amb
el CB Cornellà jugaria el campio-
nat d’Espanya cadet i júnior, i de-
butaria a Copa Catalunya, a més
de ser ajudant a l’infantil femení.

Al Basket Almeda va ser segona de
Toni Pallé. També ha competit
amb el Club Bàsquet Santfeli-
uenc i el primer any com a Barça
CBS, i al Joventut Esportiva Ter-
rassa (JET) va ser clau perquè l’e-
quip disputés la seva primera Fi-
nal a Quatre de Copa Catalunya.

L’espluguenca va aterrar al
CB Roser l’estiu de 2017, després
del seu últim capítol a Vilade-
cans. Li encantava el joc i el que
transmetia al camp l’equip ei-
xamplenc, on tenia una amiga,
Elena González, amb qui havia
coincidit en unes colònies. Un
cop dins, va descobrir “el gran ni-
vell humà hi ha al CB Roser”.

El segon curs va comentar-los
que volia quedar-se embarassada,
i l’equip ho va entendre i el coor-
dinador, Chema Puyal, li va oferir,
i Nebot ho va acceptar, fer-li fitxa
igualment perquè pogués estar
amb el grup encara que no jugu-
és. “Em va assegurar que tenia les
portes obertes si volia tornar a
competir”, recorda l’entrevista-
da, que anava als matxs de casa i
a alguns de fora, i al cap de tres
mesos de tenir el Jan, ja va co-
mençar a entrenar amb l’equip.

L’entitat també entén que,
amb 35 anys, Nebot es plantegi
tornar a ser mare i la fórmula po-
dria repetir-se. Per una part, l’en-
trevistada s’acomiadaria del bàs-
quet per dedicar-li més temps a la
família, i per l’altra, necessita els
moments de desconnexió que li re-
gala l’esport de la seva vida.

“Aquesta ha estat una tempo-
rada increïble i és impressionant
haver-la pogut compartir amb un
equip així i que el petitó pogués
veure’m jugar a Granada”, con-
fessa, emocionada, Nebot.

Toni Delgado
SANT JOSEP

AidaNebot et potencia
» L’exalumna de l’IES Can Vilumara és mestra de l’Escola El Parc, del Prat, i mare del petit Jan 
“Realment t’has d'adaptar als infants i als seus interessos i necessitats”, defensa l’espluguenca

L’alegria de Jan Estruch i Aida Nebot, fill i mare. Foto: David Estruch
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Un jove de 17 anys apareix mort, vestit úni-
cament amb un banyador vermell i unes
vambes al mig d’un camp de farratge. La
troballa inicia aquest text per a un únic in-
tèrpret on, a través de diverses veus, com
si es tractés d’un ritual d’exorcisme, ens en-
dinsarem en aquest fet i el paisatge d’un
poble on, aparentment, mai passa res. 
Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

El cos més bonic que s’haurà...
Josep Maria Miró

El grup lleidatà Sexenni comença el curs
amb una bona notícia: l’estrena del seu
segon disc, Supernova (Delirics). Tal com
expliquen ells mateixos a la seva pàgina
web, en aquest nou àlbum s’endinsen en
“emocions més profundes” i en “els rep-
tes que comporta créixer, explorant les
complexitats de l’amor, la maduresa i el
pas del temps”.

Música

Durant el seu últim dia de rodatge a Pa-
rís, el director de cinema Tomas se’n va al
llit amb l’Agathe, una noia que coneix en
una discoteca. Quan en Tomas l’hi explica,
orgullós, al seu marit Martin, sorgeix
una relació entre tots tres marcada per la
passió, la gelosia i el narcisisme. Un trian-
gle amorós format per Franz Rogowski,
Ben Wishaw i Adèle Exarchopoulos.

Pelis i sèries

Passages
Ira Sachs

Supernova
Sexenni

La Setmana del Llibre
El mes de setembre ja és aquí i, a Catalunya, això és sinò-
nim de lectura. La Setmana del Llibre en Català celebra
aquest any la seva 41a edició del 8 al 17 de setembre al
Moll de la Fusta de Barcelona. La d’aquest 2023 serà una
entrega de rècord: hi haurà més expositors que mai, un

total de 287, i s’hi han programat més de 300 activitats. La
gran novetat d’aquest 2023, però, és la incorporació dels
segells editorials de la Catalunya Nord, que se sumen als
de Catalunya, el País Valencià, Andorra i les Illes Balears,

representant així el conjunt dels Països Catalans.

A I T A N A  B O N M A T ÍQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L’any 2011, Richard Lloyd Parry, corres-
ponsal del diari The Times, va viure a Tò-
quio un dels pitjors terratrèmols que es
recorden. Després va venir el gran tsu-
nami. Durant els sis anys següents, Par-
ry va cobrir la zona devastada, al nord-est
del Japó. Allà, en una vall aïllada i remo-
ta, la tragèdia va colpejar especialment
una escola de primària. 

Llibres

Fantasmes del tsunami
Richard Lloyd Parry

|Starfield
Un joc de rol ambientat en un nou univers, on viuràs entre estels i

podràs crear i explorar amb llibertat. Així és Starfield, per a PC i Xbox.
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Als seus 25 anys, Aitana Bonmatí (Vilanova i
la Geltrú, 1998) ja ha tocat el cel diversos
cops com a futbolista. I encara té molt a

oferir. La de Sant Pere de Ribes (el municipi
on ha viscut tota la vida) ha signat una

temporada de somni: després de guanyar
la Lliga i la Champions, a l’agost es va coro-
nar com a campiona del món amb la selec-
ció espanyola. També va ser escollida millor
jugadora del torneig i, poc després, millor
jugadora de l’any a Europa segons la UEFA.
A més, ha demostrat la seva vàlua fora del
terreny de joc. Després de rebre el premi
europeu, va pronunciar un discurs a favor
de la seva companya de selecció, Jennifer
Hermoso, davant del petó no consentit de
Luis Rubiales. Tot i això, va rebre algunes

crítiques per no fer-lo en català.

Famosos

Ser una de les millors futbolistes del món
Ha guanyat dues Champions, un Mundial i quatre Lligues

Ser escollida millor jugadora de l’any a Europa
Després de guanyar el Mundial i ser valorada com la millor del torneig

Admiració pel seu joc i pel discurs
Però també ha rebut crítiques per no parlar en català a la gala
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CALOR

Les partícules fines surten dels tubs d’escapament 
i són una de les causes de la contaminació a les ciutats  

MORTS

PARTÍCULES

VULNERABLES

E S T I L S  D E  V I D A

i CARDIOLOGIA 
Ja sabem que la contaminació mata i que la calor extrema tam-
bé ho fa, però quan totes dues es combinen augmenta encara
més el risc, especialment entre les persones que pateixen malal-
ties cardiovasculars. Una anàlisi de més de 200.000 morts per in-
fart ha posat en relleu que les temperatures extremes i els ni-
vells alts de pol·lució per partícules fines, procedents dels tubs
d’escapament, en disparen les possibilitats. Se n’ha fet ressò la
revista de l’Associació Americana del Cor, Circulation. 
Els investigadors es van centrar en la província de Jiangsu, a

la Xina, una regió amb quatre estacions ben marcades i nivells
elevats d’industrialització. Van creuar les dades de morts per in-
fart amb les de les temperatures i el nivell de contaminació i el
resultat va ser que, en comparació amb els dies de control, o si-
gui, de referència, el risc d’infart mortal augmentava fins a un
18% durant les onades de calor, en condicions similars de con-
taminació. L’estudi conclou que la reducció de l’exposició a una
calor extrema i a la contaminació per partícules és decisiu si vo-
lem prevenir les morts prematures per infart de miocardi, espe-
cialment en el cas de dones i gent gran. 

Calor i contaminació, causa d’infarts

Els investigadors han descobert que el risc d’infart
mortal augmenta un 18% durant les onades de calor

Les claus

L’estudi revela que el 2,8% de les morts per infart podrien
atribuir-se a la combinació de calor extrema i contaminació

Les dones i les persones grans són especialment
vulnerables a la combinació d’aquests dos elements  
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